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Vážení spoluobčané, 

 
     tak jak byly rozdělené prázdniny na měsíc s deštěm a měsíc se sluncem, tak byly rozdělené 
měsíce září a říjen. Po celé září panovalo nádherné počasí babího léta. Ale hned v druhém 
říjnovém týdnu na nás zaútočil podzim a v následujícím týdnu i zima, kdy se již u nás v obci 
v polovině října objevily první sněhové vločky. Počasí se nám hned zarylo pod nehty a doufejme, 
že ještě bude i hezký podzim a ne rovnou zima.  Od konce prázdnin se u nás v obci či v našem 
okolí udalo plno akcí, o kterých bych vás rád informoval. 
     V neděli 6.9.2009 proběhly v polských Kornicích  Gminne dožinky Pietrowic Wielkich. Tradiční 

nádherná výzdoba podtrhla tradice dožínek v Polsku. Všech jedenáct vesnic představilo své koruny všem 
přihlížejícím. Všichni poděkovali za letošní úrodu při mši svaté, která se konala ve stanu a poté se bavily při 
vystoupení nejen dětí, ale i dospělí. I počasí vyšlo, takže oslavy dožínek proběhly ve veselém a šťastném duchu. Wojt 
gminy Pietrowice Wielkie Andrzej Wawrzynek poslal všem našim občanům dožínkový bochník chleba s přáním, aby 
naše obec nikdy netrpěla nouzí o tento boží dar. Na jednání zastupitelstva obce dne 7.9.2009 jsem všem přítomným 
tento chléb nabídl k ochutnání. 
     V sobotu 12.9.2009 proběhl na střelnici IV. ročník ve střelbě memoriál Reného Vitáska. Na startu se sešlo třicet 
střelců z toho tři ženy, které si mezi sebou rozdělily umístění. Na třetím místě se umístila Pistorčáková Vendula 
s počtem 88 bodů, na druhém místě se umístila Jana Nemčeková ze Sudic s počtem 169 a na prvním místě  se 
umístila Václavíková Martina z Píště s 232 body. Mezi muži byl na třetím místě Novotný Lubomír z Orlové Lazů 
s počtem 240 bodů, na druhém místě se umístil Milan Týn ze Sudic s počtem 244 bodů a na  prvním místě a 
absolutním vítězem se stal Václavík Rudolf z Píště s 260 body. Jde vidět, že o střelecké závody v Sudicích je stále 
větší zájem, proto blahopřejeme pořadatelům. 
     Další neděli 20.9.2009 se konalo v Oldřišově, v kostele Narození Panny Marie XII. setkání chrámových sborů 
Hlučínska. Setkání se účastnilo 14 chrámových sborů Hlučínska, jeden byl z polských Krzanowic a také oldřišovská 
schola, která celé vystoupení zahájila. Samozřejmě na setkání vystoupil i náš chrámový sbor při kostele sv. Jana 
Křtitele. Byl to krásný kulturní a duchovní zážitek, kterého se spolu s účinkujícími účastnilo přes čtyři sta lidí. Poslední 
píseň Jásejte Pánu zazpívali všichni účinkující společně před oltářem a to byl úchvatný závěr nedělního odpoledne.    
     V pátek 25.9.2009 se v Kietrzi uskutečnilo poděkování všem spolupořadatelům půl maratónu Kietrz – Rohov. 
Tohoto poděkování se účastnili naši dobrovolní hasiči, kteří tento půl maratón spolupořádali zajištěním bezpečnosti   
a občerstvovacími stanicemi na katastru naší obce. Všichni pořadatelé byli oceněni diplomy a malými upomínkami. 
Zároveň byli požádáni, aby v následujících letech dál spolupracovali při této čím dál víc známé a kvalitní soutěži.  
     V sobotu 10.10.2009 se v polské Dzierzyslawi konala konference 17 let spolupráce – 10 let partnerské spolupráce. 
Jedná se o spolupráci mezi obcemi česko polského pohraničí za účelem rozšíření, zlepšení a prohloubení kulturní, 
sportovní a jiné spolupráce mezi obcemi. V rámci této spolupráce vznikl hlavně projekt Moravské brány – soutěže v 
požárním sportu. Dobrovolní hasiči z pohraničí se již od roku 1993 utkávali v požárním sportu a tím vznikla 
spolupráce nejen na poli sportovním, ale i v dalších oblastech veřejného života. Jedná se o šestnáct obcí vždy po 
osmi z každé strany bývalé hranice. Na české straně to byly obce Bolatice, Hněvošice, Kobeřice, Oldřišov, Sudice, 
Štěpánkovice, Rohov a Třebom. Z polské strany pak Gmina Kietrz a vesnice Nowa Cerekwia, Dzierzyslaw, Pilszcz, 
Nasiedle, Chróšcielów, Sciborzyce Wielkie a Rozumice. Tyto obce pak v roce 1999 podepsaly Zakládací listinu Obcí 
česko-polského pohraničí. Za rozvoj spolupráce byli na této konferenci odměněni naši dobrovolní hasiči Pavel 
Plachtzik, Milan Folta, Libor Návrat a bývalý starosta naší obce p. Petroš František. Byli zde však odměněni i ostatní  
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zástupci jmenovaných obcí. Celý projekt byl spolufinancovaný z prostředků Evropského fondu rozvoje regionu a 
státního rozpočtu PR „Překračujeme hranice“.   
     Ve dnech 20. až 22.10.2009 proběhlo v Gmině Pietrowice Wielkie představení nového varovného systému obcí a 
dobrovolných hasičů. Obec Sudice byla partnerem Gmině Pietrowice Wielkie v projektu Bezpečnost lidí v pohraničí. 
Projekt je spolufinancovaný z prostředků Evropského Fondu Rozvoje Regionu v rámci Operačního programu přes 
hraniční spolupráce Česká republika – Polská republika v letech 2007 – 2013 Překračujeme hranice a z prostředků 
státního rozpočtu PR. V obcích Gminy Pietrowice Wielkie byly vybudovány nové hlásiče poplachů, kdy tyto se 
ovládají buď přímo ze základen dobrovolných hasičů nebo z Ratiboře či přímo z vedení obce v Pietrowicach Wielkich. 
Zařízení má zvýšit bezpečnost lidí na česko-polském pohraničí. Zařízení má několik varovných signálů pro různé 
druhy poplachů a dá se využít i k mluvenému slovu o dalších variantách poplachů či jejich ukončení. Představení 
těchto hlásičů se účastnili i naši dobrovolní hasiči. 
     Na obecním úřadě se kromě obvyklé činnosti chystají závěrečná vyúčtování akcí prováděných v obci během roku, 
na které jsme dostali dotace. Zároveň se již zase chystají další akce na příští rok či konec letošního roku. Určitě bude 
i plno práce se sestavováním rozpočtu obce na rok 2010. Jen letošní daňové příjmy obce k letošnímu třetímu čtvrtletí 
poklesly zhruba o 14 % což dělá asi 540.000,- Kč a to není konec roku a nevíme co nás může čekat v roce 2010. 
Doufejme, že v příštím roce nás už finanční krize pustí ze svých spárů a budeme doufat, aby příjmy obce zůstaly 
aspoň na úrovni příjmů letošního roku. 
     Ještě několik stručných informací. V pátek 4.12.2009 v 15.00 hod. bude v sále restaurace Zlatý džbán každoroční 
setkání seniorů, na které samozřejmě všechny zvu a hned druhý den v sobotu 5.12.2009 v 10.00 hod. bude na 
obecním úřadě vítání občánků. Ti budou samozřejmě pozváni s rodiči. No a ještě před tím Vás úplně všechny zvu na 
Krmášové odpoledne, které se uskuteční v sále Zlatého džbánu v neděli 15.11.2009 v 15.00 hod. viz program uvnitř 
zpravodaje. Ve středu 4.11.2009 bude v 10.00 hod. v kostele Sv. Jana Křtitele výchovný koncert pro děti naší školy 
vstup je možný i pro ostatní občany. Myslivecké sdružení Sudice pořádá v sobotu 7.11.2009 první hon, další hony 
jsou pak co čtrnáct dní. Taky v sobotu 7.11.2009 od 8.00 hod. bude v obci před bytovkou č.p.38 tradiční sběr 
nebezpečných a velkoobjemových odpadů. 
     Na závěr bych Vám všem do posledních dvou měsíců letošního roku popřál hodně sil, domácí pohody a 
samozřejmě dobrý výběr vánočních dárků. Vždyť Vánoce jsou za dva měsíce a pak si pár dní před nimi 
vzpomeneme, že ještě nemáme všechny dárky. 
      
Motto: „Přátelé jsou jako hvězdy - nevidíš je pořád, ale přesto víš, že existují“.  Petr Halfar, starosta 
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Stačí tak málo a můžete zachránit život, 
staňte se dárci krve 

Ani mnozí z nás nevíme, že mezi námi v obci žijí lidé, kteří se 
nepřímo zasloužili o záchranu lidského života. A není jich málo. 
Jsou to dobrovolní dárci krve, kteří darovali krev jednou nebo 
několikrát a někteří z nich krev darují již celý život. K nim patří            
i p. Vilém Mikluš, který v letošním roce obdržel za čtyřicet 
bezpříspěvkových odběrů zlatou plaketu prof. MUDr. J. Janského. 
Držitelem zlaté medaile prof. MUDr. J. Janského se již v minulém 
roce stal i p. Mgr. Milan Týn, který je i dárcem plazmy a k dnešnímu 
dni má již 230 odběrů. V letošním roce se stal držitelem zlaté 
medaile i p. Petr Kupec. Možná jsou mezi námi i další dárci, o 
kterých nevíme. První dva ze jmenovaných byli již odměněni malým 
dárkem a posledně jmenovanému bude dárek příležitostně předán. 

Ochota dárců darovat krev pro zdraví a často i záchranu života je projevem jejich humánního vztahu ke 
spoluobčanům. Patří jim dík nejen těch, kterým pomohli navrátit zdraví, ale celé naší společnosti.  
 
Dárcem krve a krevních složek může být každý zdravý člověk, který neprodělal infekční žloutenku nebo jiné  závažné 
onemocnění. Věk dárce 18 - 60 let (pro první odběr krve), v darování krve lze pokračovat až do 65 let, minimální 
tělesná hmotnost pro odběr krve 50 kg. Při odběru plazmy musí dárce splňovat věk  20 let a výše, doporučená 
minimální tělesná hmotnost pro odběr plazmy 60 kg. Před prvním odběrem není nutná návštěva Vašeho praktického 
lékaře. 
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Krmášové   
odpoledne 

 

Vážení spoluobčané,  
 
obec Sudice připravila na krmášové odpoledne v neděli 15. listopadu 2009 
v 15.00 hodin v sále restaurace U zlatého džbánu v Sudicích hudební vystoupení 
Umělecké agentury O.K. ART WAY Oldřicha Kolovrata 
 

HUDBA JAKO DAR ,  
 
na které si Vás všechny dovoluje 

pozvat.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Věříme, že přijmete naše pozvání a 

společně strávíme krmášové odpoledne.  

 
Petr   H a l f a r    v. r.   



         starosta               
                
     
Usnesení z 23. zasedání Zastupitelstva 
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Usnesení 23/1 - Zastupitelstvo obce Sudice určilo: 
Ověřovatelé zápisu z 23. zasedání Zastupitelstva obce 
Sudice konaného dne 07.09.2009: 
p. Antonie Hladíková, p. Vilém Mikluš 
Usnesení 23/2 - Zastupitelstvo obce schválilo: 
Program 23. zasedání Zastupitelstva obce Sudice  
Usnesení 23/3 - Zastupitelstvo obce Sudice zvolilo:  
Členy komise pro vypracování návrhu usnesení         
ve složení: p. Radek Havala – předseda, členové -          
p. Pavel Plachtzik,  Ing. Emil Josefus 
Usnesení 23/4 - Zastupitelstvo obce Sudice bere 
na vědomí: Zprávu o plnění úkolů z 22. jednání 
Zastupitelstva obce Sudice konaného dne 05.08.2009 
Usnesení  23/5 – Zastupitelstvo obce Sudice bere 
na vědomí : Hospodaření obce Sudice k 30.06.2009 
 Příjmy ve výši 4,330.800,00 Kč, tj. 48 % 
 Výdaje ve výši 4,551.800,00 Kč, tj. 50 % 
Usnesení 23/6 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Přijetí dotace z Ministerstva vnitra ČR 
z Integrovaného operačního programu ve výši 
58.259,00 Kč na realizaci „Typový projekt – 
CzechPOINT – Kontaktní místo (Upgrade)“. 
Usnesení 23/7 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Přijetí dotace z Ministerstva životního 
prostředí ve výši 242.391,00 Kč na realizaci projektu 
v rámci Programu péče o krajinu v roce 2009 – 
podprogram pro zlepšení dochovaného a krajinného 
prostředí.  
Usnesení 23/8 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Provedení víceprací – rekonstrukce 
stávající kanalizace, jejichž nutnost si vyžádaly práce 
v souvislosti s výstavbou inženýrských sítí na 
Zámecké II., ve výši 27.701,00 Kč. Starostu pověřuje 
sepsáním a podepsáním dodatku č. 1 ke smlouvě        
o dílo uzavřené mezi obci Sudice a fa STAVAS – 
SUCHÁNEK, Ing. Jaroslav Suchánek, Černá cesta 
453, 747 57  Slavkov. 
Usnesení 23/9 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Rozpočtové opatření č. 2/2009 dle přílohy 
Usnesení 23/10 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Aby starosta obce prováděl formou 
rozpočtových opatření úpravu rozpočtu v rozsahu 
přijetí dotací a jejich  čerpání a na nejbližším jednání 
dal přijetí a čerpání dotací na vědomí členům 
zastupitelstva obce.  
Usnesení 23/11 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: Zvýšení nájmu v obecních bytech 
s regulovaným nájemným na Náměstí čp. 38 a 
Náměstí čp. 152 pro období od 01.01.2010 do 
31.12.2010 s účinností od 01.01.2010 v souladu se 
zákonem č. 107/2006 Sb., o jednostranném zvyšování 
nájemného z bytu a o změně zákona č. 40/1964 Sb., 
občanský zákoník, ve znění pozdějších předpisů a 
podle Sdělení Ministerstva pro místní rozvoj č. 
180/2009 Sb. ze dne 12. června 2009 publikovaného 
ve Sbírce zákonů, částka č. 54 ze dne 25.6.2009. 
Usnesení 23/12 - Zastupitelstvo obce Sudice 
povolilo: Výjimku z počtu žáků pro školní rok 
2009/20010 v Základní škole a Mateřské škole Sudice, 

příspěvkové organizaci podle § 23 odst. 3 zák. č. 
561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, 
vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon) 
a § 4 odst. 1) vyhl. č. 48/2005 Sb., o základním 
vzdělávání a některých náležitostech plnění povinné 
školní docházky a zavázalo se k povinnosti hradit 
zvýšené výdaje na vzdělávací činnost Základní školy a 
Mateřské školy Sudice, příspěvkové organizace podle 
§ 23 odst. 3 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, 
základním, středním, vyšším odborném a jiném 
vzdělávání (školský zákon). 
Usnesení 23/13 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schválilo: 

1) Dodatek č. 2 ke Zřizovací listině Základní 
školy a Mateřské školy Sudice, příspěvkové 
organizace 

2) Dodatek č. 1 k příloze č. 1 ke zřizovací listině 
Základní školy a mateřské školy Sudice, 
příspěvkové organizace 

Usnesení  23/14 -  Zastupitelstvo obce Sudice 
rozhodlo : O vyhlášení a zveřejnění záměru směny, 
příp. převodu těch části pozemkových parcel ve 
zjednodušené evidenci PK (40062) o celkové výměře 
2020 m2 a PK (40069) o celkové výměře 862 m2 v k.ú. 
Sudice, které leží v korytě Oldřišovského potoka za 
odpovídající výměru, která bude určena podle 
geometrického plánu.  
Usnesení 23/15 - Zastupitelstvo obce Sudice 
schvaluje: Smlouvu (včetně textu smlouvy) o zřízení 
věcného břemene, uzavřenou mezi ČEZ Distribuce, 
a.s., IČ 27232425, se sídlem Děčín 4, Teplická 874/8 
a Obcí Sudice, IČ 00300713, k umístění podzemního 
vedení na parcelách č. 308/1, 393, 677/2, 677/3, 
omezení těchto parcel ochranným pásmem 
podzemního vedení – G.P. č. 264-214/2008 a dalšími 
právy a omezeními uvedenými ve smlouvě 
v souvislosti s provozováním energetického zařízení 
(přípojka pro rodinný dům manželů Plaštiákových). 
Starosta se pověřuje podepsáním smlouvy. 
Usnesení 23/16 – Zastupitelstvo obce Sudice 
schvaluje : Zřízení veřejné služby v obci Sudice 
Usnesení 23/17 – Zastupitelstvo obce Sudice 
schvaluje: Podání žádosti o dotaci z Programu 
rozvoje venkova  ČR na období 2007 – 2013, osy IV – 
LEADER, opatření IV.1.2. – Realizace místní 
rozvojové strategie na projekty v rámci Strategického 
plánu LEADER MAS Hlučínsko – FICHE č. 3, hlavní 
opatření: III.2.1.1. – Obnova a rozvoj vesnic, záměr a) 
– zlepšení dopravní a technické infrastruktury a 
vzhledu obcí na předmět dotace – Rekonstrukce ulice 
Hlavní v Sudicích o celkových rozpočtových nákladech 
ve výši 920.000,00 Kč s tím, že požadovaná výše 
dotace činí 650.000,00 Kč, což je 70,65 % z celkově 
uznatelných nákladů a obec se zavazuje ke 
spolufinancování ve výši 270.000,00 Kč, tj. 29,35 %.  

 
Petr Halfar, v.r., starosta 
Antonie Hladíková, v.r., ověřovatel 
Vilém Mikluš, v. r., ověřovatel 

V s t u p    z d a r m a 
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Láska ke zvířatům 
 
 
Honza Steiner  chtěl být od malička něčím, kde by byl 
denně mezi zvířaty, mohl o ně pečovat, mohl s nimi 
prožívat dobré i zlé. Vystudoval střední zemědělskou školu 
a stal se zootechnikem na jednom místním statku. První 
dny v praktockém životě ale byly pro něj zklamáním. To 
však časem mizelo a práce se mu stala, jak říkal, 
koníčkem. Snad i proto, že pracoval nejvíc s koňmi. Našel 
mezi nimi jednoho, kterého si zvlášť oblíbil. Láska byla 
obapolná a Honzu stála i dost kostek cukru. Kůň svého 
pána poznával i čichem. Jen vešel do stáje, vítalo ho 
radostné ržání. Protože svého miláčka  šetřil od těžké 
práce, našlo se dost lidí, kteří Honzova koně považovali za 
zbytečnou přítěž, ale Honza svůj poklad uhájil. 
 

Až jednou těžce onemocněl a byl přes půl roku v nemocničním ošetřování. Od spolupracovníků se při návštěvách 
dověděl, že kůň je smutný, že málo žere, a tak mu tyto zprávy jen přitěžovaly. Když byl z nemocnice propuštěn, první 
kroky vedly samozřejmě do stáje. Shledání obou kamarádů bylo ohromující a Honza od té doby tvrdí, že kůň má 
možná větší cit než mnohý člověk. 
Uplynul čas a Honza zas ráno přišel do práce a okamžitě zamířil ke stájím. Tam spatřil hlouček pracovníků, kteří stáli 
tiši právě u boxu Honzova koně. Ten právě dokonával a přítomný veterinář vyloučil možnou záchranu. Když nám to 
Honza vyprávěl, ještě po letech se neubránil slzám a nemohl skrýt dojetí. Stále viděl poslední pohled svého 
čtyřnohého kamaráda a vzpomínal na slzy, které se mu tehdy draly do očí a zastavit je nebylo možno. Láska ke koni 
Honzu přivedla ke zjištění, že mnozí lidé se ke zvířatům chovají nepěkně, ač se k nim sami vlastním chováním nedají 
ani přirovnat. 
Na státním statku v jedné malé obci na Opavsku byl dlouhá léta správcem František Tichal. Byla to velice zajímavá 
persona. Muž neobyčejně silného hlasu, jímž vládl a poroučel snad i větru a dešti, před nímž každý z pracovníků 
statku raději prchal, pokud to stihl. Správce statku byl hned tu, hned tam, což nebyl výsledek jeho osobní čipernosti. 
Mohl za to jeho kůň Bobik, jehož zapřahal do vozíku, jakési dvojkolky na gumových kolech. Bobik znal všechny cesty i 
necesty, a protože mnohá pole statku sousedila již s polskou hranicí, znal i silnici do sousední polské vesnice. Tam 
Tichal občas skončil k nelibosti polských hraničářů, kteří mu tohle počínání tiše tolerovali. Proč taky ne? Vždyť Tichal 
pravidelně skončil v místní hospůdce,kde vydatně hasil svou žízeň pivním mokem jakési vyhlášené značky. Nezřídka 
se stalo, že v pozdních večerních hodinách usedal do karetky, jak bryčku nazýval, a to další už záleželo na Bobikovi. 
Ten známou cestou dojel až na dvůr statku, ržáním ohlásil příjezd, načež se oběma dostalo uložení ke spánku. 
Nespočet bylo cest, které Bobik se svým pánem najezdil. Ale čas plynul a správci Tichalovi skončila služební léta a 
odešel na zasloužený důchod. Bobik osiřel a karetka se časem tratila v kolně pod nánosy prachu a různého 
harampádí. Na statek přišel nový správce, a protože byl vybaven moderní motorkou, o služby Bobika nestál. Smutný 
koník osiřel ve stáji a jen občas ho někdo provedl či nechal proběhnout. Až došlo k rozhodnutí, že koňský veterán 
bude prodán na jatka. Tuto smutnou zprávu se Tichal dověděl až v den, kdy koně nedalekého hřebčince i z okolních 
vesnic byli nakládáni na železniční vagóny na bolatickém nádraží. Tichal byl zvyklý jednat. Rychle. Hned! Sedl na 
kolo a co nejrychleji na nádraží. Tam na odstavné koleji stálo několik vagónů a do nich byli sváděni koně k poslední 
cestě v životě. Jakmile Tichal uviděl vagóny, zavolal svým silným hlasem: “Bobik!“ V tom momentě se z jednoho 
vagónu ozvala radostná odpověď. Bobik musel z vagónu ven, Tichal jej odkoupil za jateční cenu, u známého koláře si 
nechal zhotovit kopii své karetky, sehnat postroj nebyl problém, a tak lidé ve 
vesnicích vítali opět Bobika, který kráčíval už vláčným krokem a táhl vozík 
s bývalým správcem Tichalem, jemuž začala chutnat voňavá viržinka. Chci věřit, 
že v tuto dobu už oba jezdí tam kdesi na onom světě a oběma je spolu rajsky. 
Inu,láska až za hrob! To neplatí jen u lidí…! 
Láska ke koním je přirozený projev lidského srdce a pravověrní koníčkáři na svůj 
vztah nedají dopustit. Je známo        i to, co šíří mezi prosté chodce, že totiž 
nejkrásnější pohled na svět je s koňského hřbetu. Rozhodl jsem se, že si to 
zkusím. Do sedla jsem se dostal s vydatnou pomocí majitele koně a těch několik 
kroků cvičeného zvířete jsem statečně vydržel a jen jsem předstíral, jak jsem 
spokojen.Pravá spokojenost ale nastala, když jsem byl opět na pevné zemi. 
Takže jak je to s tím pohledem nevím, ale vždy a všude budu ochoten tvrdit, že 
kůň je nejkrásnější zvíře na tomto světě. Chápu ty tisíce nadšenců, a je dobře, že 
stále přibývá těch, kteří dovedou trávit hodiny svého času jen pečováním o 
koňovu srst. O jeho hřívu. O jeho kopyta. Snad proto, že je to odplata za radost 
z jízdy na jeho hřbetě, za plavný let přes překážku, či mazlivé položení hlavy na 

Mgr. Milan Neoral 

Peříčko za plotem 



rameno pečovatele. Kdo nevěří, ať to zkusí. Ale s láskou! 
Dokončení příště   Ilustrace: Mgr. Jaroslav Fert 

 
  
Sudický zpravodaj            Str. 6 

  
��������������������������������������������������������������������������������������� 

 

 CHCETE STUDOVAT UNIVERZITU TŘETÍHO VĚKU ? 
  

Město Hlučín ve spolupráci s Vysokou školou podnikání, a.s. připravilo pro občany Hlučína možnost studia Univerzity 
třetího věku. Univerzita třetího věku je vzdělávací aktivita prováděná na vysokoškolské úrovni (přednášky, semináře, 
cvičení) a určená zejména pro seniory. Cílem této formy vzdělávání je nejen zvýšení odborné kvalifikace (získané 
vědomosti - případně tituly - většinou neslouží k výkonu povolání), ale zlepšení kvality života seniorů, prodloužení 
duševní aktivity a kontakt s mladšími generacemi.  
Teď se naskytla výhodná příležitost i pro zájemce z naší obce. Občané starší 55 let mohou začít v příštím roce 
studovat na Univerzitě třetího věku v Hlučíně. První ročník byl otevřen již letos na jaře a setkal se s obrovským 
zájmem veřejnosti. Na seniory během dvouletého studia  postupně  čekají předměty  Počítač a já, Cizí jazyk, Právo a 
já a Životní prostředí (koncepce může být ještě změněna). Výuka bude probíhat  jednou týdně odpoledne vždy           
2 vyučovací hodiny 1x týdně v odpoledních hodinách, rozložena je celkem do 4 semestrů, z nichž každý bude trvat 15 
týdnů. Zahájení výuky bude v březnu 2010 (březen 2010 – červen 2010: 1. semestr). Požadavky na účastníky: 
středoškolské vzdělání, věk 55 let a více. Po ukončení obdrží účastník certifikát o absolutoriu U3V. Výuku budou 
zajišťovat lektoři Vysoké školy podnikání v Ostravě, probíhat bude na Gymnáziu Josefa Kainara v Hlučíně.Celkem se 
do prvního ročníku může zapsat  40 uchazečů, školné  činí ročně 1500,- Kč, přičemž 500,-- Kč zaplatí sám student a 
1000,- Kč bude posluchači ze Sudic hradit obec Sudice.  
Přihlášku si můžete vyzvednout na Obecním úřadě v Sudicích, využít jde i přihlášku uvedenou níže.  
Přihlášky zašlete či osobně odevzdejte do 15.12.2009 na MěÚ Hlučín, odbor školství a kultury, Mírové 
náměstí 23, Hlučín 748 01 
……………………………………………………..zde odstřihnout:…………………………………………………… 

 
 
Doporučení zákazníkům RWE v případě zvažování změny dodavatele zemního plynu 
 
V poslední době stále častěji dochází k oslovování našich zákazníků zprostředkovateli dodávky zemního plynu jiných 
dodavatelů formou „podomního“ prodeje. Na základě zkušeností našich zákazníků může být tento způsob prodeje 
v některých případech spojen s určitými riziky, na která bychom Vás chtěli upozornit: 
 
- Nabídky neseriózních zprostředkovatelů nemusí být (již na druhý pohled) tak atraktivní, jak je školení prodejci 

mohou prezentovat. 
- Ve smluvních podmínkách se mohu skrývat „háčky“ ať už ve formě různě nazvaných poplatků (které se často 

rovnají výši úspor), dlouhých výpovědních lhůt či další. 
- Slibovaná finanční úspora nemusí být významná. Pokud činí např. 500 Kč ročně – může zůstat po odečtení 

vstupních a jiných případně požadovaných poplatků a po vydělení počtem měsíců na zanedbatelné úrovni. 
 

Naléhavě proto doporučujeme vyžádat si veškeré podklady v písemné podobě, vše si v klidu a pečlivě přečíst, 
případně spočítat – porovnat s vyúčtováním z minulých období. 
V žádném případě by zákazník ve vlastním zájmu neměl podepisovat  žádnou smlouvu či jiné dokumenty vedoucí ke 
změně dodavatele bez předchozího důkladného uvážení. Při porovnávání výhodnosti nabídky doporučujeme vzít 
v úvahu i další faktory jako jsou šíře doplňkových služeb, nabídka produktů, způsob komunikace s dodavatelem, 
existence sítě kontaktních míst, jistota spolehlivosti dodávek a komplexnost péče o zákazníky. 
Pokud jste již novou smlouvu podepsali a chcete tento krok vzít zpět, je to v případě podomního prodeje v určitém 
omezeném časovém období ještě možné – dle § 57 Občanského zákoníku. 

Závazná přihláška pro studium Univerzity třetího věku ve městě Hlučíně 
 
Jméno a příjmení: 
Datum narození: 
Trvalé bydliště: 
Telefonní kontakt: 
E-mailová adresa: 
 
Podpis: 
 



S veškerými svými dotazy se můžete obracet na zákaznickou linku RWE 840 11 33 55, kde jsou naši pracovníci 
připraveni zodpovědět Vaše dotazy 7 dní v týdnu, 24 hodin denně. 
  
V případě výhrad k postupu při uzavírání smluv či jejich obsahu a práv zákazníka je možné využít poradenské 
činnosti Sdružení obrany spotřebitelů. 
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Z obecní kroniky 
V každém čísla našeho zpravodaje Vás seznamujeme s obecní kronikou. V tomto čísle pokračujeme dalšími 
kapitolami z obecní kroniky. 
Pokračování kapitoly XI. Poměry ve školách – a) Katolická škola  
V zápise z magistrátu z roku 1861jsou popsány poměry ve školách v Sudicích následovně: 
„V obci jsou v činnosti 2 základní a 1 evangelická škola. Prvně jmenované školy navštěvuje v současné době 
(1861) dohromady 174 žáků a žákyň. Evangelickou školu navštěvuje 33 žáků. 
 Vybavení katolické školy bylo následující: stroj na čtení, katedra stojící vedle stolu, velká školní tabule a 20 volně 
stojících lavic v 1. třídě. Ve 2.a 3. třídě bylo vybavení následující: velká školní tabule, upevněna na rámu, nástěnná 
mapa Slezska, stůl s uzamykatelnou zásuvkou a 16 na podlaze upevněných lavic.“  
1862 - od 20. prosince se v obou třídách zdejší školy vyučuje tělocvik podle prostorové situace ve třídě. Před 
dvěma lety (asi 1877) bylo zřízeno také školní hřiště. Vyučovací předmět „průmysl“ byl sice vládou v Opole 
schválen, ale zaveden byl teprve od roku 1875. Tento předmět se vyučoval 2 krát týdně po 1 hodině a žáci toto 
učivo zvládali poměrně s úspěchem. 
1867 - dosáhl počet žáků 230, z toho v základní třídě jich bylo 120, ve vyšší 110. 
1868 - bylo místo pomocného učitele změněno na samostatné místo. 
1888 - 1. října bylo zřízeno 3. učitelské místo, a to jako učitelské místo pomocné, takže byla škola nyní o třech 
třídách.  
1892 - byla zřízená katolickou obcí po mnoha sporech školní studna a pumpa. 
1893 - 1.května bylo přeměněno pomocné místo učitele na samostatné učitelské místo. 
1895 - v základní třídě byla provedena nová podlaha a třída byla osazena novými účelnými lavicemi. Byly 
postaveny nové záchody a chodník mezi školou a záchody byl vydlážděn cihlami. Na veškeré tyto práce obdržela 
katolická obec od vlády finanční příspěvek 300 marek. V roce 1895 bylo provedeno pojištění veškerých movitostí a 
učebních pomůcek ve škole, a to u slezské pojišťovny „Provincial-Land-Feuer-Societät“ pod účetním číslem pro 
budovy č.114 a účetním číslem pro movitosti č.23. Výše pojistky proti požáru činila 2150 marek a smlouva byla 
uzavřena od 1.října 1895. U stejné pojišťovny byla pojištěna od 13.dubna 1877 budova školy pod katastrálním 
číslem 114, číslo popisné 103 a pod hypotékami označenými číslem 39. Výše pojistky proti požáru činila 13.350 
marek. 
1897 - byl velice významným rokem ve školství. Dne 3.března 1897 byl vydán zákon o odměňování učitelů. 
Základní plat pro místo katolického učitele byl stanoven na 1000 marek, přičemž 1.učitel dostával ještě funkční 
příplatek 200 marek. Za funkci varhaníka dostával navíc plat 650 marek. Vyrovnání za nájemné činilo u hlavního 
učitele 200 marek, u samostatného učitele s vlastní domácností 120 marek, bez vlastní domácností 80 marek.        
K tomu byly stanoveny příplatky pro stáří, a to ve výší 120 marek. 
1897 – byl zřízen, jak pak často bývalo zvykem v následujících letech, zimní semestr pro kurs dalšího vzdělávání, 
obor zemědělství. Tento semestr ale nebyl navštěvován pravidelně. Vyučování bylo naplánováno na pravidelné       
4 hodiny týdně. 
1912 - byly ve zdejší třídě rozpůleny dlouhé, těžké školní lavice a průběžně byly opravovány, čímž se odstranily 
drobné závady. 
 
Škola během světové války. Roku 1914 vypukla strašná světová válka a tato přinesla i do školství důležité změny. 
Ve výnosu ministerstva kultury se apelovalo na občany a bylo jim připomenuto, že i doma ve vlasti je třeba plnit 
svoje povinnosti tak, jak to činí vojáci na frontě před svým nepřítelem. “Skutečnost, že naše mládež jde do války 
s donucením, neodpovídá vážnosti této doby.“ Zmíněný výnos Ministerstva kultury byl vydán i proto, aby se i příští 
generace řídily jeho směrnicemi. Tento výnos zněl takto: “Učiteli národní školy, jenž nebyl povolán pod válečný 
prapor, narůstají v současné vážné a těžké době povinnosti. Za učitele, nacházející se ve vojenské službě, se sice 
najdou náhradníci, kteří jsou schopni plnit školní povinnosti za své předchůdce, najdou se i vyučující, jenž již jsou 
ve výslužbě a dále se najdou i uchazečky o povolání učitele. Za určitých okolností se vyučuje pouze polovinu dne, 
ve zvláštních případech pouze třetinu dne. Existují i případy, kdy se často sloučí třídy, aby se dalo bez problémů 
vyučovat. 
Dále je třeba vzít na vědomí, že školní mládež i absolventi školy postrádají výchovnou ruku otce rodiny a tak 
v mnoha případech je matka rodiny ve své výchovné činnosti ještě zatěžována starostmi o výživu rodiny. Z těchto 
skutečností vyplývají pro všechny učitele naléhavé povinnosti věnovat se ještě daleko více mládeži, její výchově 
během vyučování a také mimo školu. Je nutné také vyplňovat mezery, které vznikají při výchově. Dále je nutností 
všude, kde je to nutné, aby učitelé byli nápomocni při podpoře rodin, popřípadě pomohli radami.Obracím se na 
učitele na základě osvědčené obětavosti a věrnosti, protože vím, že učitelé i učitelky si své povinnosti v oblasti 
duchovní dovedou beze zbytku splnit.“ 
Povolání do armády se netýkalo kolegia katolické školy. V prvních měsících, jenž přinášely na válečném poli hodně 
úspěchů, odpadlo hodně vyučovacích dnů. Pokyny pro udělování školního volna nařizoval telegraficky Královský 
zemský úřad. V době těchto prázdnin se zpravidla konaly malé působivé oslavy. 
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Učitelé působící v katolické škole. 
Z učitelů působících na katolické škole se podařilo sestavit následující seznam: 
Wilhelm  Gollumbek, od r.1737 do 30. března 1757. Zemřel ve věku 45 let. 
Karl Schwenzner, od roku 1757 do 17. března 1807. Působil v Sudicích jako učitel 50 let a také oslavil 50.výročí 
svatby. Zemřel ve věku 70 let. Za jeho učitelského působení zde jako pomocní učitelé učili Josef Hoheisel, Johann 
Nietsch, Johann Neukirchner. 
Johann Nietsch, pocházel z Knispelu. Od 18. března 1807 do 17. dubna 1844. V Sudicích působil od roku 1800 jako 
pomocný učitel. Zemřel na následky mrtvice. 
 Seznam pomocníků, jenž mu byli přiděleni bylo možno sestavit teprve od r.1818 
 1. Gottfried  Hoffmann z Pommerswitzu, od r.1818-1820 
 2. Franz Konetzný z Velkých Hoštic, 1820-1824 
 3. Leonard Anter z Klein-öls, 1824-1826 
 4. Johann  Seichter z Neustadtu, 1826-1829 
 5. Johann Pokorný z Třebomi, 1830-1833 
 6. Johann  Nietsch ze Sudic, 1833-1838 
 7. Josef  Heider z Opavského Dvora, 1838-1843 
 8. Wilhelm Polier z Tropplowitz, 1843-1846  
 
Anton Nietsch, narodil se v Sudicích dne 10.dubna 1817. Byl učitelem a varhaníkem v Sudicích od 30.června 1844 
do 1.dubna1890 a  6. června slavil své 50. výročí působení v učitelském povolání. Jako učitel působil v Sudicích 46 
roků. Jako pomocní učitelé vyučovali pod jeho vedením: 
1. Wilhelm Polier do r. 1846 
2. Karel Kronisch z Gröbnig 1846-1848 
3. Franz Krause z Badewitz 1848-1854 
4. Johann Stawars z Pieltsch 1854-1858 
5. Josef  Kleppek z Leimerwitz 1858-1867 
6. Pavel Kaluža z Dolního Benešova  1867-1867 
7. Josef Schneider z Badewitz  1867-1868 

 V roce 1868 bylo místo pomocného učitele zaměněno za samostatné učitelské místo, kde  působili následující 
učitelé: 

- Josef  Ludwig, od r.1868 do r.1869 
- Karel Karhan, od r.1869 do 1.dubna 1870, pak se přestěhoval do Hoštálkovic, kde působil jako hlavní 

učitel a kostelník 
- Mathes Lamla, od 1.května 1870 do 1.dubna 1880, kdy byl přeložen do Volkmannsdorfu, okres  Nysa, 

kde působil jako hlavní učitel a kostelník.  
- Gustav Czieselsky, od 10.dubna  1880 do 1. července 1882, byl přeložen do Woitzu, okres Grottkau, 

kde působil jako hlavní učitel. 
- Josef  Müller od 1. června 1882 do 31.srpna 1882. 
- Julius Mai, od 1.září 1882 do 1 října 1890 (přeložen do Bratsche). 
- V roce 1888, dne 1. října nastoupil do zaměstnání 3. učitel, a sice Eduard Thill , od 1. října 1888            

do 20. července 1890 (přeložen do Badewitzu). 
- Místo hlavního učitele vykonával v zastoupení od 1. do 30.dubna 1890 pomocný učitel Johann 

Sedlaczek z Kreuzendorfu (přeložen do Ostrogu). 
- Franz  Muschalek, nar.31. března 1859 v Hlučíně. Působil jako hlavní učitel v Sudicích od 1. března 

1890 do 30.ledna 1904, kdy umírá ve věku 45 let na mrtvici. 
- Hugo Galling z Liebau, 3. učitel (pomocník), od 20.července 1890 do 1. srpna 18910 (přeložen do 

Lubomu). 
- Paul Blaschke, 2. učitel, od 1.října 1890 do 30.června 1891. 
- Josef  Istel, 2. učitel, od 1.července 1891 
- Hugo Galling, 2. učitel,do 4.února 1920 
- Theodor Maier, pomocník na místě 3. učitele od 1.srpna 1891. 
- Dne 1. května  1893 bylo toto místo pomocného učitele překlasifikováno na místo 3. samostatného 

učitele a touto funkcí byl tohoto dne pověřen Theodor Maier. V této funkci zůstal do 4. února 1920. 
- Josef Scholz ze Schnellewalde,okres Neustadt, 1.učitel od 1. července 1904 do 1.července 1922. 

Pokračování příště 
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Slovo starosty:Slovo starosty:Slovo starosty:Slovo starosty:  Poděkování spoluobčanům, spolkům, organizacím a podnikatelům 
  
Všem  spoluobčanům  za úklid předzahrádek, zametání chodníků a cest, za hlášení poruch na 
obecním majetku (veřejné osvětlení, chodníky, kanalizace...) a taky za úklid poletujícího 
podzimního listí. 
 
Dále bych tady rád poděkoval: 

- Všem pořadatelům za pomoc při pořádání akcí v obci. 
      -     Zájmovým sdružením, která při brigádách na svých zařízeních zvelebují naši obec. 

      -     TJ Sokol Sudice za reprezentaci obce při fotbalových zápasech. 
      -     Střeleckému klubu Sudice za organizování memoriálu René Vitáska. 
      -     Chrámovému sboru za reprezentaci farnosti na setkání chrámových sborů v Oldřišově. 
      -     Dobrovolným hasičům za pomoc při organizaci půlmaratónu a účasti na akcích Moravské brány. 
      -     Všem spoluobčanům, kteří se našich obecních akcí účastní. 

A taky všem, na které jsem tady zapomněl. 
 
Zároveň bych tady upozornil všechny spoluobčany na to, že do hnojiště v areálu CETY Kobeřice nepatří 
větve a jiný podobný odpad. Patří zde jen posečená tráva, ovoce a listí. Byli bychom neradi,  kdybychom 
museli  v budoucnu kvůli tomu někoho řešit na obecním úřadě. 

Petr Halfar, starosta  

 
Příležitost pro nezaměstnané v obci - obec Sudice zřídila od 1. listopadu 2009 
veřejnou službu  
 
Co je to institut veřejné služby? Je to služba, která umožnila obcím zapojit do prací konaných ve prospěch obce 
osoby v hmotné nouzi. Rozumí se tím  „pomoc obci v záležitostech, které jsou v zájmu obce, zejména při zlepšování 
životního prostředí v obci, udržování čistoty ulic a jiných veřejných prostranství, pomoc v oblasti kulturního rozvoje a 
sociální péče.“ Jinými slovy, činnostem pro blaho obce v rámci veřejné služby se meze nekladou.  
Veřejná služba může být vykonávána pouze osobami, které pobírají dávky ze systému pomoci v hmotné nouzi 
(příspěvek na živobytí, doplatek na bydlení a mimořádná okamžitá pomoc). Výhodnost služby pro osoby 
v hmotné nouzi spočívá v tom, že u těchto osob je výkon veřejné služby v rozsahu nejméně dvaceti hodin měsíčně 
odpracovaných bezplatně pro obec považován za „snahu o zvýšení přijmu vlastní prací“.  
Počínaje 1.11.2009 budou moci nezaměstnaní občané Sudic, kteří splní níže uvedené podmínky, odpracovat 20 
(resp. 30 hodin) pro obec a zvýšit si tak své příjmy. Veřejná služba není vázána na trvalý pobyt osoby v hmotné nouzi, 
proto je možné, aby obec přijala na tuto činnost i osobu, která je trvale hlášena v jiné obci. 
 
 
U P O Z O R N Ě N Í   NA ZMĚNU V POSUZOVÁNÍ NÁROKU NA VÝŠI PŘÍSPĚVKU NA ŽIVOBYTÍ OD 1. 7. 2009 
 
S účinnosti od 1.července 2009 se mění podmínky pro výši příspěvku na živobytí! 
Obecně se bude (s výjimkou osob, u kterých se ze zákona i dnes nezkoumá možnost zvýšit si příjem vlastní prací – 
důchodci, osoby zdravotně postižené a nezaopatřené děti) striktně vycházet z částky existenčního minima, tzn., že 
příjemci dávky i společně posuzovaným osobám vznikne nárok na příspěvek na živobytí ve výši 2020,- Kč, dnes 
osoba může dosáhnout až částky životního minima osoby, které v případě jednotlivce činí 3.126,- Kč, u osoby první 
v pořadí (u společně posuzovaných osob – 2,3,4,5 a více osob ) 2.880,- Kč apod. Zákon zvýhodňuje osoby, které 
projevují snahu zabezpečit si příjem vlastní prací. Příjmy z pracovní činnosti se pro stanovení výše dávek pomoci 
v hmotné nouzi započítávají pouze ve výši 70% z tohoto příjmu. Rovněž zákon o zaměstnanosti připouští evidenci 
uchazečů o zaměstnání v případě výkonu práce v rozsahu max. do 50% minimální mzdy. 
Další možnosti, jak dosáhnout vyšší příjmy a to vyšší částkou příspěvku na živobytí, než ve výši existenčního 
minima, jsou následující aktivity:  

1. prokázaná vlastní snaha – zejména využití služeb agentur, inzerce, nabídek, korespondence apod. 
2. výkon veřejně prospěšných prací nebo krátkodobého zaměstnání zprostředkovaného úřadem práce 
3. výkon veřejné služby nebo dobrovolnické služby, je-li tato služby vykonávána alespoň v rozsahu 20-hodin 

měsíčně, a to pouze za předpokladu, že bude zároveň splněná i podmínka uvedená v bodě 1) – prokázaná 
vlastní snaha. 

 
Připravujeme na prosinec: 
4. prosince 2009 – 15.00 hodin - Předvánoční setkání s důchodci  v restauraci U zlatého džbánu 
5. prosince 2009 – 10.00 hodin – Vítání dětí na Obecním úřadě v Sudicích 
13. prosince 2009 – 14.30 hodin – Vánoční jarmark v tělocvičně Základní školy Sudice 
20. prosince 2009 – 17.00 hodin – Zpívání u vánočního stromu v parku na Náměstí  
 



 
Osoba, která bude veřejnou činnost vykonávat v rozsahu minimálně 30 hodin měsíčně, může dosáhnout dalšího 
zvýšení příspěvku na živobytí, a to až na částku 3679,- Kč, opět za předpokladu, že zároveň bude splněná 
podmínka uvedená v bodě 1) – prokázána vlastní snaha. 
 
Zvýšená výše příspěvku na živobytí bude vyplacená vždy v následujícím měsíci, tj. po měsíci, kdy byla veřejná 
nebo dobrovolnická služba vykonána. 
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Odstranit letadlo ze Sudic nebo ponechat ? 
 
Toto dilema nám nastolil svou připomínkou jeden náš 
spoluobčan, který by místo letadla viděl raději dětské hřiště nebo 
park. A co Vy ostatní? 
Letadlo má v naší obci svou tradici. Již první letadlo bylo v obci 
umístěno v roce 1965, v rámci oslav 20. výročí osvobození. 
Původní letadlo bylo JAK11. U nás se tento letoun označoval 
také jako C11. Byl to výcvikový letoun vyvinutý v Rusku v roce 
1947. Dnes je v Kunovicích u Uherského Hradiště v muzeu 
místního aeroklubu. Původní letoun JAK11 byl již značně 
zchátralý a když o něj začátkem 90. let minulého století projevil 
zájem Aeroklub v Kunovicích s tím, že výměnou dá obci jiný, bylo 
rozhodnuto. Jak11 byl tak vyměněn za současný cvičný proudový 

             letoun L29 Delfín.  

Cvičný proudový letoun L29 Delfín - Jeden z nejvýraznějších úspěchů československého 
poválečného letectví. Solidní konstrukční provedení, dobré letové vlastnosti, spolehlivost a snadnost obsluhy umožnily 
rozběh masové výroby. Letoun se stal základním cvičným typem nejen u nás, ale i v mnoha zemích  Evropy, Asie a 
Afriky. L29 Delfín byl vyráběn dvěma domácími finálními výrobci: Aero Vodochody a Let n.p. Kunovice. V letech 1962 
- 1974 bylo vyrobeno celkem 3665 různých modifikací tohoto letounu.  
Hlavní konstruktér: Zdeněk Rublič 
Hlavní aerodynamik:  dr.ing.Josef Hošek 

Pevnostní výpočty: ing.Jan Hlava 
Druhý hl.konstruktér: ing.Karel Tomáš

 
Základní technické údaje: 
 
Rozpětí       10,29m 
Délka    10,81m 
Výška     3,1m 
Nosná plocha   19,8m² 
Tah motoru    8,73kN 
Hmotnost prázdná   2364kg 
Hmotnost vzletová  3324/3586kg 
Max. vodorovná rychlost 
u země H = 0m    610km/h 
Max. vodorovná rychlost 
ve výšce H = 5000m  622km/h 
 

 
 
Přistávací rychlost   140-150 km/h 
Stoupací rychlost  13,2 m/s 
Doba výstupu do 5000m 9 minut 
Dostup praktický  10 900m 
Dolet ( v H = 5000m)  680km 
Max.doba letu  
(v H = 1000m)   2 hodiny 
Délka rozjezdu (beton)  600m 
Délka dojezdu (beton)  550m 
Mezní Mach.číslo  0,75 
Meze prov. násobků 
(konfigurace pro akrobacii) + 8, - 4 

 
Zdroj: "Ilustrovaná historie letectví" , Zdeněk Hurt, Pavel Kučera, Oliver Chalas 
Výběr provedl: Ing. Luděk Bárta 
V současné době by chtělo letadlo, jak zvažovala jedna naše dopisovatelka, „nějak  "zlidštit". Asi by bylo nejlepší, 

nechat zarůst ty ohavné stojany nějakou popínavou 
rostlinou a natřít letadlo stříbřenkou a z ohavnosti je 
chlouba. Nápad s dětským hřištěm u silnice není na místě, 
děti bych tam hlídat nechtěla“. 
Úpravou prostranství a „zlidštěním“ se bude obec zabývat.

       -
oú- 

�������������

������������� 
 
17 let česko-polské spolupráce 
V sobotu 10.10.2009 se v polské Dzierzyslawi konala 
konference „17 let spolupráce – 10 let partnerské 



spolupráce“ mezi obcemi česko polského pohraničí za účelem rozšíření, zlepšení a prohloubení kulturní, sportovní a 
jiné spolupráce mezi obcemi. V rámci této spolupráce vznikl hlavně projekt Moravské brány – soutěže v požárním 
sportu. 
Za rozvoj spolupráce byli na této konferenci odměněni naši dobrovolní hasiči Pavel Plachtzik (druhý zleva), Milan 
Folta (třetí zleva), Libor Návrat a bývalý starosta naší obce        p. Petroš František. 
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Asi se mnou budete souhlasit, že závist patří k nejhorším a 

nejnepříjemnějším vlastnostem člověčenstva. Mám pocit, že tato zhoubná nemoc se 
v poslední době zabydlela v našich krajích zvlášť úspěšně, i když není ničím novým. 
Závist to byla, jež způsobila nespočet válek, které se přehnaly nad naší zemí. Bratr 
ukrátil život bratru, synovec strýci, soused sousedu. A jako naschvál kdesi nedaleko 
za bukem stál nějaký poťouchlík, který si mnul ruce a jízlivě se smál. Věděl totiž, že je 
to právě on, ten „třetí“,kdo se bude smát nejlíp. Povětšinou se nemýlil… Co vedlo tyto 
Jidáše, tyto Kainy k činům, při nichž se neštítili ani rodové krve? Nic jiného než závist 
a zase závist.  

V myšlení našich lidí je zakódováno, že když se člověk dostal nahoru, 
nemohlo to být bez různých berliček. Je v tom kus pořádného alibismu. Malý český 
člověk si potřebuje omluvit vlastní neúspěch (i neschopnost). “Dostal ses nahoru – já 
ne, budeš tedy pěkný grázl!“  

To jsou slova Jiřího Menzla, který sám dobře ví, o čem mluví. Nemá ale na 
mysli ty všelijaké koumáky, kteří se svých postů opravdu dobrali nečestnou cestou.   A my dobře víme, že jich není 
málo a že jen chytrácky (ne chytře) parazitují na nedokonalé legislativě této země. Má na mysli opravdu lidi dělné, lidi 
na něž bychom měli být právem hrdi. Vzpomínám na Boženu Němcovou, Karla Havlíčka, Bedřicha Smetanu, ale taky 
na Karla Čapka, Václava Talicha či Vlastu Buriana. Na ty poslední dva se sesypaly ty tiché kolaborantské dušičky, 
které honem honem křičely o vlastizradě, jen aby se nepřišlo na jejich přihřívání si polívčičky pod hákovým křížem. 
Tiší Jidáši! A jaký osud stihl Tomáše a Jana Baťovy? Teprve po letech vychází najevo pravda o těch, kteří s nimi 
podle narychlo upečených zákonů zametli. Proč? Protože nebyli sami tak úspěšní, aby o nich svět věděl. Závist! 
Stejní byli ti, co plivali po Čapkovi, Burianovi, Němcové. Ubozí závistivci a nepřejícní. Když se nedávno vrátili otec a 
syn Svěrákovi s mimořádnými poctami, včetně Oskara za velkolepý film Kolja, už se na ně schumelil houf kritiků 
vědoucích, koho, kde a kdy museli podmazat, aby se vyšvihli na to pomyslné filmařské nebe. 

Nechci snášet další příklady, každý si jistě najde sám podobné. Je mi z toho vždy jen smutno. Závist je 
sestrou zbabělosti. Všimněme si, že jako první padaly hlavy těch, kdo nějak vyčnívali nad řadami.  Nad průměrem. 
Průměrní totiž nikdy nemívají problémy. Blesky prý nejčastěji bijí do vysokých stromů. Právě těmto vysokým lidským 
stromům vděčíme za to, že jsme jednoho dne vylezli z jeskyní nebo slezli se skutečných stromů. Nebylo by moudré 
se tam vracet!             
            Pokračování příště 

 

Z naší farnosti 

 
Ostatky faráře Arského putují diecézi, v Sudicích budou vystaveny 14.11.2009 
 
Papež Benedikt XVI. oznámil, že při příležitosti 150. výročí úmrtí sv. Jana Maria Vianneye, faráře arského, vyhlašuje 
na období od 19.6.2009 do 19.6.2010 Rok kněží, jehož téma bude "Věrnost Kristova, věrnost kněze".  
Do Sudic 14.11.2009 připutují ostatky „svatého faráře Arského“ - Jana Maria Vianneye, který je od roku 1929 
patronem všech kněží. Ostatky do farního kostela sv. Jana Křtitele zavítají v rámci takzvaného „roku kněží“. Při jeho 
příležitosti putují po celém světě. 
V sudickém kostele bude relikviář s ostatky „svatého faráře Arského“ vystaven v sobotu 14. listopadu 2009 a zájemci 
je mohou spatřit od 9 hodin až do večera. „Mám skutečně radost z toho, že také do naší sudické farnosti zavítají 
ostatky celosvětově tak významného světce, jakým je právě Jan Maria Vianney,“ uvedl sudický farář Lucjan Lasoń. 
Jan Maria Vianney se narodil 8. května 1786 v Dardilly nedaleko francouzského Lyonu a až do svých 19 let, v době 
zmatků a pronásledování za Francouzské revoluce, pracoval se svými rodiči v zemědělství. Na kněze byl vysvěcen v 
roce 1815. „Po čtyřletém kaplanování v Ecully mu byla svěřena starost o nábožensky téměř „mrtvou“ farnost v Ars - 
sur - Formans, kterou dokázal zcela oživit. Stal se vyhlášeným zpovědníkem. Pověsti o jeho neobvyklých 
schopnostech učinily zanedlouho ze zapadlé vísky Ars vyhledávané poutní místo známé po celé Francii,“ uvedl 
historik Jan František Teister. Jan Maria Vianney zemřel vyčerpáním dne 4. srpna 1859 na své faře. V roce 1914 byl 
prohlášen za blahoslaveného a v roce 1915 za svatého. 



Papež Benedikt XVI. slavnostně vyhlásil „rok kněží“ letos 19. června. Ostatky Jana Maria Vianneye od té doby putují 
po nejrůznějších státech. Zavítají tam, kde o jejich krátké zapůjčení farnosti požádaly. 
Knězem se nestal snadno – číst a psát se začal učit teprve v 17 letech a kvůli svému malému nadání se mu podařilo 
vystudovat jen s velkými obtížemi. Jeho intenzivní život modlitby, neúnavná služba ve zpovědnici, hlásání Božího 
slova a příkladný kněžský život však zakrátko proměnily nepatrnou a neznámou vesnici Ars, v níž působil, přímo v 
magnet pro nesčetné zástupy poutníků. Ročně jich sem za ním přicházelo okolo sto tisíc a patřil tak k 
nejvyhledávanějším duchovním vůdcům celé Francie. Měl podobný dar jako otec Pio z Pietrelciny – dokázal člověku 
připomenout ve zpovědi hříchy, které „zapomněl“ vyznat. Přestože Jan Maria musel zápolit se svými slabostmi jako 
my všichni (propadal někdy např. malomyslnosti, chtěl svou farnost opustit a uchýlit se do samoty kláštera), vyšel z 
těchto bojů nakonec vítězně. V roce 1925 byl prohlášen za svatého a roku 1929 za patrona kněží v duchovní správě. 
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Okénko naší Základní školy a Mateřské školy Sudice 
 
V naší škole se kouzlilo 
 
26. října 2009 navštívilo naši základní školu Kouzelné 
divadlo WINKLER z Olomouce, které nám předvedlo 
hodinovou iluzionistickou show. Děti z MŠ a všichni 
žáci ZŠ byli nadšeni triky s kartami, kuličkami, penězi 
a barevnými květinami. Do programu byli zapojeni i 
Zdeněk Kryštof a Radek Hanusch z 8. třídy. Zdeněk se 
projevil jako skvělé médium pro hypnózu. Největší 
úspěch  sklidil Erik Halfar z 9. třídy se svým 
břichomluvectvím. Zřejmě mu kouzelník tuto 
schopnost daroval, neboť Erik měl zrovna svátek. 
     Pavel Ticháček 
Přijďte na  Halloween 
Srdečně zveme všechny na již 2. ročník 
Halloweenské párty, která se uskuteční v 
tělocvičně ZŠ Sudice - ve čtvrtek 5.11.2009 od 

15:00 hodin. Žáci 9. třídy (pořadatelé) pro Vás připravili bohatý program plný soutěží, her a zábavy. Chybět 
nebude ani bohatá tombola a občerstvení. Vstupné je dobrovolné, ale příspěvkům se samozřejmě nebráníme. 
Těšíme se na Vaši hojnou účast. Všichni, kdo se zúčastní naší párty v maskách, budou v pátek "omilostněni" 
od zkoušení. Nebo to snad chcete risknout? 

 
Sběr papíru 
A je to tu zase! Sbíráme starý 
papír! Třiďte, přijďte! Svažte a 
zvažte! Chcete být součástí 
projektu „Všechno sem“? Také 
je motto organizátorů sběru 
starého papíru v naší škole. 
Jestli se podaří splnit cíl, který 
si dali za úkol splnit v rámci 
Environmentální výchovy           
a vzdělávání v naší škole a 
sebrat 10 tun tříděného papíru, 
se dozvíte v příštím zpravodaji. 
 
Výchovný koncert v kostele 
sv. Jana Křtitele v Sudicích a 
Halloweenská párty 
v tělocvičně ZŠ Sudice jsou 
přístupné i široké veřejnosti.  
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Více o škole – navštivte nové internetové stránky školy: 
www.skolasudice.cz 

Konference a výstava k 90. výročí připojení Hlučínska 
k Československu 

 



Muzeum Hlučínska ve spolupráci s Kulturním centrem Hlučín a Městem Hlučín uspořádají v Kulturním domě 
v Hlučíně dne 4. února 2010  v dopoledních hodinách konferenci a výstavu k příležitosti 90. výročí připojení Hlučínska 
k Československu. Tato informace slouží již jako předběžná pozvánka.  
Zároveň se Muzeum Hlučínska obrací na všechny občany naší obce s prosbou   o zapůjčení dobových (i rodinných) 
fotografií z období let 1900 – 1938.  
Pokud někdo z Vás bude ochoten fotografie Muzeu Hlučínska zapůjčit nebo věnovat, ať, prosím, kontaktuje 
pracovnici informačního centra slečnu Janu Nevřelovou (tel.: 595 041 617, infohlucin@centrum.cz ). 
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Sportovní fotbalové okénko 
     V neděli 6.9.2009 zavítalo do Sudic družstvo Kobeřice B. Začátek zápasu byl z obou stran 
opatrný. Domácí se však po několika šancích ujali vedení. Soupeři se sice podařilo snížit, ale rozjetí 
domácí už velké změny nedovolili. Nakonec soupeř odjel s drtivou porážkou 6:2. Za domácí 
skórovali 2 x Doležy Martin a Herrmann Pavel, po jedné dali Pavel Baránek a Tomáš Riemel. 
     V sobotu vyjelo naše družstvo do Dobroslavic. Již během prvního poločasu naši prohrávali 2:0, 
opět po hloupých chybách. Ale zas na druhou stranu se po inkasovaných gólech začalo hrát. Šance 
byly Riemel, Janík. V druhém poločase snížil David Janík na 2:1, ale po chvíli domácí opět zvýšili 
vedení na 3:1. Asi po dvaceti minutách snížil Jiří Hartmann na 3:2. Ve druhém poločase byli naši 
fotbalisté viditelně lepší, domácí byli na naši půli snad jen čtyřikrát, ale bohužel se našim nepodařilo 

vstřelit aspoň vyrovnávací gól a prohráli tak venku 3:2. 
     Další sobotu 19.9.2009 zamířilo naše mužstvo do Bohuslavic, kde změřilo své síly s tamějším B mužstvem. Po 
delší době bylo naše mužstvo v plné sestavě, kromě Martina Konečného. Na lavičce se po kratší pauze, nezaviněné  
zraněním, ale neshodou mezi mančaftem, opět objevil Josef Hartmann a taky Lukáš Havrlant. První poločas se 
nejednalo o vůbec pohledný fotbal, oba mančafty se dopouštěly hodně chyb a nepřesností, hráči byli nervózní a 
docela to dávali na sobě znát hlasitými projevy, kdy po sobě štěkali. Jednalo se hlavně o hráče Sudic. I přesto se obě 
družstva dopracovala k nějakým pohledným akcím, ale už s horším zakončením. Asi tu největší spálil Pavel Baránek, 
když nastřelil břevno domácí branky. V druhém poločase se domácí nedostali skoro vůbec k naší brance. Naši tlačili  
a vytvořili si asi čtyři gólové příležitosti, z toho dvakrát zazvonila boční tyč. Asi patnáct minut před koncem dostal 
ideální přihrávku mezi obránce a ocitl se sám před brankářem. A to už nebyl pro něj velký problém, brankáře obelstil 
kličkou a míč zavěsil do opuštěné branky. Za zmínku stojí i výkon brankáře Kamila Kubjatka, který pár minut před 
koncem zachránil největší šanci domácích, když vyškrábl míč po střele ze šestnáctky, kdy míč byl nepříjemně 
tečovaný. Dále stojí za zmínku malý počet našich fanoušků, kteří by podpořili hráče k lepším výkonům. Díky těm, kteří 
aspoň sem tam jezdí.    
     Díky přestávce v mistrovské soutěži vznikl volný termín k přípravnému utkání. V neděli 27.9.2009 se tedy utkali 
Sudice versus Sudice Staří páni. Utkání se neslo ve velmi přátelské atmosféře, žádné zákeřné fauly či slovní urážky. 
Proto bylo i celé utkání štědré na gólové příležitosti i samotné branky. Staří páni měli celkem slušnou sestavu 
skládající se i z hráčů A mužstva, ti zase doplnili mužstvo možnými posilami dorosteneckých družstev okolních 
vesnic. Utkání bylo pro oko diváka určitě kvalitním zážitkem už počtem vstřelených branek Sudice – Sudice Staří páni 
7:5. Po utkání se atmosféra hry rozebírala u pečené kýty a čepovaného piva.       
     V neděli 4.10.2009 přivítali naši hráči na domácím hřišti mužstvo Strahovic B. Naši měli hned v prvních deseti 
minutách minimálně tři šance, bohužel neproměnili žádnou a potvrdilo se staré - nedáš dostaneš. Hosté z prvního 
protiútoku po chybě brankáře Kubjatka vstřelili první gól zápasu. Naši sice měli více ze hry, ale nedokázali se prosadit 
střelecky. Hosté se v prvním poločase dostali k naší brance čtyřikrát, z toho dali tři branky. Jednu rozhodčí neuznal 
pro ofsajd. Ke konci poločasu proměnil po faulu trestný kop krásnou brankou David Janík. Během prvního poločasu 
snad stojí i bravurní zákrok brankáře, který rybičkou vytáhl na roh tečovanou střelu. Poločas 1:2. V druhém poločase 
už toho moc k vidění nebylo, jen penalta po faulu Kalmuse a konečné skóre 1:3. 
     Další neděli 11.10.2009 přijelo do Sudic poslední mužstvo naší tabulky Závada. Začátek zápasu zastihl hosty 
nepřipravené a hned z prvního protiútoku se naši dostali do vedení brankou Tomáše Riemla, pak se již v prvním 
poločase moc na hřišti nedělo a polovina diváků sledovala v restauraci nádherný televizní přenos 119. Velké 
pardubické, ve které zvítězil skoro 57letý žokej Josef Váňa senior. Ve druhém poločase se opět začal hrát fotbal        
a naši si začali vytvářet šance, které ovšem nedokázali využít. Až postupem času se jejich nahrávky před branku 
hostí zpřesnily a naši brankami Tomáše Zipse a Martina Doležyho zvýšili na konečných tři nula, na obě branky 
přihrával po akcích z levé strany Tomáš Riemel.     
     V sobotu 17.10.2009 se naši fotbalisté utkali v Bolaticích s tamějším B mužstvem. Do zápasu nastoupil v brance 
Drahoslav Kubeša. Zápas se vyvíjel  průměrným fotbalem s několika šancemi převážně na naší straně. Asi v polovině 
prvního poločasu dostal ideální přihrávku na půli Tomáš Zips. Míč zatáhl až na pravý okraj šestnáctky a i když 
obtěžován obráncem, krásnou křižnou střelou do opačného rohu branky změnil skóre na 0:1 pro hosty. 
Během druhého poločasu se hra střídala  a míč měli na kopačkách jak domácí, tak hosté. Domácím se z jednoho 
protiútoku podařilo vyrovnat. Naštěstí však naši rychle zakontrovali. Po faulu ze vzdálenosti zhruba pětadvaceti metrů 
vystřelil z trestného kopu Pavel Hermann, brankář jeho tvrdou střelu s potížemi vyrazil před bránu, kde David Janík 
míč dorazil a zvýšil vedení hostů na 1:2. Naši poté ještě přidali jednu branku na 1:3 Tomášem Riemlem. Pak ale 
začali hrát domácí a podařilo se jim před koncem zápasu snížit na konečných 2:3, naši fotbalisté pak zkušeně drželi 
míč na svých kopačkách a přivezli z Bolatic tři body.      
     V neděli 25.10.2009 se naši utkali v Háji s lídrem naší tabulky. Sestava takřka kompletní až na jednoho zraněného 
a jednoho vlastně taky raněného. Naši dostali první gól docela brzo, ale i přesto nesložili zbraně a dostali se do 



několika slibných příležitostí. Na rozdíl od soupeře se našim však šance nepodařily proměnit v góly. Domácí 
kontrovali protiútoky, když se jim některé podařilo proměnit v branky. Našim se podařilo vstřelit čestný úspěch 
dvanáct minut před koncem Tomášem Riemlem  a prohráli v Háji 5:1.  
K poslednímu zápasu podzimu přijelo do Sudic družstvo Vřesiny. Před začátkem zápasu hráči i všichni diváci uctili 
minutou ticha památku za zesnulého Josefa Švarce, bývalého hráče a člena TJ Sokol Sudice. Již před zápasem bylo 
všem znalcům místní ligy jasné, že to bude trošku ostřejší zápas. Naši začali slušně, hrálo se na soupeřově půli. 
První velkou šanci spálil Tomáš Riemel, po centru T. Zipse z pravé strany mezi stopera a brankáře, stačilo jen míč 
umístit, ale to se nepovedlo. Co se nepovedlo nám povedlo se soupeři, tzv. nedáš dostaneš. Po chvíli soupeř zvýšil 
na rozdíl dvou branek.          Pokračování na str. 14 
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Před koncem poločasu po faulu na T. Zipse snížil Hermann z pokutového kopu. Po poločase naši začali opět aktivně, 
ale opět zvýšil soupeř již na 1:3. Naši se ovšem nevzdali, Tomáš Kalmus snížil hlavičkou na 2:3. Naši poté přeskupili 
řady a útok posílil P. Hermann, na hřiště přišel Josef Hartmann. Právě Hermann poslal do vápna centr jako Zips 
v prvním poločase, ale tentokrát byl u míče David Janík a skóre se srovnalo na 3:3. Deset minut před koncem se 
soupeř dopustil chyby a fauloval před svou šestnáctkou. Nařízený trestný kop z poza šestnáctky proměnil D. Janík      
a domácí se ujali vedení. Naši pak již v pohodě udrželi výsledek a zvítězili 4:3. Byl to krásný zápas, zvláště když se 
našim podařilo otočit skóre z 1:3 na konečných 4:3. Naši tak zakončili podzim na 4 místě s 15 body. 
 

Tabulka  KOT Steel III.třída sk. A muži – konečná tabulka podzimu 2009 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Jak je to s kopáním hrobů na hřbitově v Sudicích, kdo může provádět a za kolik 
 

Zpráva o úmrtí milovaného člověka zastihuje příbuzné často nepřipravené. K šoku ze ztráty 
blízkého člověka vyvstává navíc celá řada zcela nepřehledných úkolů, jejichž řešení staví 
pozůstalé, většinou z neznalosti, do tíživé situace. Vedle vzpomínek tím posledním, co můžeme 
blízkému zemřelému dát, je jeho důstojné pohřbení.  
Podle zákona č. 256/2001 Sb., o pohřebnictví, je provozování veřejného pohřebiště službou ve 
veřejném zájmu a v naší obci je provozovatelem dvou veřejných pohřebišť obec Sudice. 
K zajištění výkopů hrobů má obec Sudice uzavřené smlouvy se třemi firmami (se čtvrtou 
jednáme), ze kterých si příbuzní zemřelého mohou vybrat, kdo hrob vykope. Vzhledem k tomu, 

že v několika případech došlo v poslední době ke stížnostem na nekvalitní provedení výstavby hrobky, zdůrazňujeme, 
že obec Sudice má s těmito firmami uzavřenou smlouvu pouze na kopání hrobů a pohřbívání lidských pozůstatků 
uložením do hrobu na pohřebištích v Sudicích a pohřbívání lidských pozůstatků do hrobek na pohřebištích v Sudicích. 
V žádném případě neodpovídá za to, že tyto firmy nekvalitě postavily hrobku. Stavba hrobky je smluvní vztah mezi 
objednatelem a zhotovitelem.  
Níže uvádíme jména a telefonní spojení na zástupce firem, na které se můžete obrátit v případě úmrtí v rodině              
s žádosti o výkopy hrobů vč. ceníku tak, jak nám byly předloženy: 
 

1. Jiří Schönfeld, tel. 603 53 70 68, e-mail: j.schonfeld@centrum.cz - dovoz a postavení bednění, výkop hrobu, 
nazdobení, zaházení, úprava kytic a věnců  - 4 500 Kč, ostatní dle dohody se zařizovatelem pohřbu. 

 
2. Lubomír Gřivač,  tel. 606 912 313 

Výkop, podium, nazdobení, květinová výzdoba a zásyp …………3 500,- Kč. 
Hrobka, výzdoba, podium a zakrytí ……………………………….  2.500,- Kč. 

 
3. Rudolf Dybowicz, Pohřební služba Marie Opava, tel. 553 797 041 – viz vnitřní předpis. 

Tímto vnitřním předpisem je stanoven postup kalkulace ceny pro výkopy hrobů a práce s tím spojené. Výkop hrobu do 
150 cm hloubky, šířka a délka je dána pro základní rozměry rakve, kterou si klient zvolí a objedná 2200 Kč 
Výzdoba hrobu – bílé plátno, zdobení zeleň + umělé květy 200 Kč, zásyp zeminou 500 Kč. 
Ostatní režie – zahrnují náklady na cestu, sestavení bedny pro uložení zeminy a její následné rozložení a vyčištění, 
amortizaci, zapůjčení popruhů pro spouštění a ostatního pomocného materiálu včetně pracovního nářadí, jako jsou 
rýče, lopaty, hrábě, krompáče, sbíjecí kladivo, a další režie jako praní plátna, popruhů, desinfekce atp. - 1100 Kč.  
Celková cena 4000 Kč.  

Rk Tým Záp + 0 - Skóre Body Prav Odebráno Poč.body 
 1. Háj v/S "B"               10 7 0 3  29 :  20 21 (  6)     
 2. Štěpánkovice "B"          10 6 2 2  21 :   9 20 (  8)     
 3. Vřesina                   10 5 2 3  18 :   9 17 (  5)     
 4. Sudice                    10 5 0 5  25 :  27 15 (  0)     
 5. Oldřišov "B"              10 4 2 4  22 :  24 14 ( -1)     
 6. Kobeřice "B"              10 3 4 3  19 :  21 13 ( -2)     
 7. Dobroslavice              10 3 3 4  19 :  19 12 ( -6)     
 8. Bohuslavice "B"           10 3 3 4  11 :  16 12 ( -6)     
 9. Strahovice "B"            10 2 5 3  13 :  15 11 ( -4)     
10. Bolatice "B"              10 2 3 5  17 :  20 9 ( -6)     
11. Závada                    10 2 2 6  14 :  28 8 ( -7)     



Výkop hrobu prohloubený do 180 cm, … ostatní položky – výzdoba, zásyp, režie jsou stejné jako u výkopu do 150 cm 
Celková cena 4500 Kč 
K celkové ceně budou při nutnosti použití rakve nadrozměrná - široká nebo dlouhá 500 Kč, široká a zároveň dlouhá 
1000 Kč. Dále si klient může objednat: Odkrytí teracových desek - 545 Kč, zakrytí teracových desek 545 Kč, odkrytí 
kamenných, žulových a ostatních desek - 1635 Kč, zakrytí kamenných, žulových a ostatních desek 1635 Kč, odvoz 
hlíny 872 Kč. V období od 1.11. do 30.4. (zimní období) je k celkové ceně připočtena částka 500 Kč. Ceny jsou včetně 
9% DPH. 
Poznámka: Pokud z objektivních důvodů nelze zajistit použití bedny pro uložení zeminy, tato částka v ostatní režiích 
se neodečítá. 
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Sluneční hodiny na Hlučínsku 
 

     V době, kdy ještě neexistovaly hodiny, využívali lidé 
k měření času vše, co bylo kolem nich. Díky přírodním 
živlům vznikaly na příklad hodiny kapalinové, přesýpací 
pískové aj. Pro orientaci v čase používali také hořící 
svíčky, kterým v závislosti na jejich velikosti ubýval vosk 
vždy určitou dobu. Zvláštním způsobem byl také počet 
odříkaných žalmů. Měření času prošlo dlouhým vývojem 
a vznikla řada prostředků jak a čím čas určovat. Jedny 
z nejrozšířenějších hodin, před vznikem současných 
mechanických, byly ty, které využívaly rotace slunce. 
     Objev slunečních hodin spočíval v uvědomění si 
souvislosti mezi délkou či směrem vrženého stínu a 
polohou Slunce na obloze. Nejstarším typem těchto 
hodin byl jednoduchý svislý obelisk se stupnicí na zemi, 
kdy délka vrženého stínu určovala denní hodinu. 

Postupem času se sluneční hodiny měnily. Vznikaly v podobě komplexů staveb (Stonehenge), chrámů, svislé na 
zdech domů, vodorovné, polární, orlojní, některé byly jednoduše ztvárněné, některé se pyšnily vysokou uměleckou 
kvalitou atd. 
     I dnes u nás existují stovky až tisíce slunečních hodin. Vidět je můžeme na hradech, zámcích, historických 
budovách, palácích či kostelích. Dnes jsou již hojně zastoupeny i na řadě rodinných domků, v zahradách, parcích, na 
náměstích a všude tam, kde dopadají sluneční paprsky. 
Sluneční hodiny se také v malém počtu nacházejí i na Hlučínsku. Asi nejznámější jsou sluneční parkové hodiny 
v Píšti. V době svého vzniku roku 2005, byly největšími hodinami tohoto provedení v Evropě. Jedná se o vodorovné 
hodiny ležící na křižovatce před kostelem sv. Vavřince. Jejich celkový rozměr je 16 x 47 m. Hodiny jsou orlojní, tzn. že 
mají stupnici od 1 do 24 hodin. Římské číslice jsou znázorněny na kamenných podstavcích tvořící půlkruh. Šikmý 
ukazatel, rovnoběžný se zemskou osou, je 3,5 m dlouhý. Dominantu hodin tvoří kovová lilie uprostřed, jenž patří 
k symbolům obce (jedná se o erbovní znak pánů ze Zvole, majitelů obce v 16. století). Hodiny jsou celkově zajímavě 
řešeny, jsou doplněny bílými kamínky, kůrou a zakrslými keříky, které oddělují jednotlivé stupně hodin.  
Velmi rozšířeným typem jsou svislé hodiny umístěné zpravidla na zdech budov. 
Takové hodiny můžeme nalézt ve Štěpánkovicích, nad garáží u rodinného 
domku, při křižovatce ulic Mlýnská a Novodvorská. Nacházejí se zhruba ve výšce 
tří metrů. Jsou jednoduše řešeny, celokovové, s ukazatelem dlouhým asi jeden 
metr. Číselník tvoří římské číslice s ryskami a ukazuje čas v rozsahu VIII – XII – IV 
hodin.  
Další svislé hodiny nalezneme také v Rohově a Sudicích. 
     V Rohově se nacházejí na rodinném domku č. 170. Jsou ve výšce tří metrů 
nad zemí a mají rozměr 1,5 x 1,5 m. Číselník je jednoduchý bez jakéhokoliv 
zdobení a je tvořen římskými číslicemi v rozsahu IX – XII – IV hodin. Na jedné 
straně jsou však částečně poškozeny. Ukazatel je zhruba 1 m dlouhý. Hodiny 
vznikly pravděpodobně roku 1990.   
     Podobné hodiny jsou také v Sudicích č. 141, naproti fotbalového hřiště. Jsou 
ve výšce 3,5 metrů nad zemí,           s rozměry 1,6 x 1 m. Ukazatel o délce 0,2 m 
vrhá stín na číselník tvořený arabskými číslicemi a ukazuje čas v rozsahu VIII – XII 
– III hodiny. Číselník je navíc jemně zdobený. Čísla jsou umístěny na kreslené 
stužce, jejíž konce se zvlňují, stejně jako u číslice XII, která je tak více 
zviditelněná.Vznikly zřejmě roku 1990.  
     Jiného typu jsou hodiny v Dolním Benešově na ul. Opavské č. 435. Jsou 
umístěny v zahradě před domem na černém kovovém stojanu ve výšce 0,5 m a 
jeho rozměry činí 0,6 x 0,6 m. Jedná se o světle kovové polární prstencové hodiny 
s šikmým ukazatelem. Mají prstencový tvar a jeho hodinové přímky jsou 
rovnoběžné se zemskou osou. Ukazatel tvoří šikmý polos, který má tvar letícího 
šípu. Číselník je na koncích ozdobně vytvarován do růžice. 

 
Loučení s létem  
 
Vetkané do pevných vláken 
pavučiny opustilo mne léto. 
Neloučilo se…. 
Snad chtělo ještě zamávat,  
a možná mělo na jazyku 
sbohem 
však kdo je slyšel? 
 
Po zemi házelo tu 
zlatem obarveným  listím 
a snad i tázalo se, jak je 
nám, lidem….. 
však, kdo je slyšel? 
   
Hledám to milé, teplé léto 
volám tu po jeho vlídnosti, 
sháním se po hřejivém 
vánku a sladké lenosti 
však……kdo mne slyší??? 
 
                       Brami 2009 
 



     Již zaniklé sluneční hodiny byly k vidění na zámku v Kravařích, na její dvorní straně vstupního traktu. Jednalo se 
o svislé hodiny se šikmým ukazatelem. Podle starých fotografií byly zřejmě jednoduše ztvárněné, s arabskými 
číslicemi v rozsahu cca VIII – XII – IV hodiny. 
Hodiny byly zničeny, pravděpodobně při požáru r. 1937 a znovu již nebyly obnoveny.  
V dnešní době se sluneční hodiny stávají nejen ukazatelem času, ale především nevšedním a zajímavým doplňkem, 
který upoutá pozornost nejednoho kolemjdoucího. 
(Použitý zdroj informací: M. Brož, M. Nosek, J. Trebichavský, D.Pecinová, Sluneční hodiny na pevných stanovištích, 
Praha 2004.) 
Pokud objevíte na Hlučínsku či v blízkém okolí další sluneční hodiny, ozvěte se na email jana-nevrelova@seznam.cz 
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!!!  ODPADY  !!!  POZOR  !!!  NEPŘEHLÉDNĚTE  !!! 

 
Obecní úřad Sudice oznamuje občanům, že ve spolupráci s firmou Marius Pedersen a.s. bude proveden sběr 
nebezpečných a velkoobjemových odpadů z domácností. 
 
Sběr bude proveden  v sobotu 7. listopadu 2009 na stanovišti: NÁMĚSTÍ V SUDICÍCH v době od 
8.00 do 10.30 hodin ( před bytovým domem čp. 38) 
  
V uvedené době bude moci každý občan bezplatně odevzdat na uvedených místech odpady v následujícím 
sortimentu: olejové automobilové filtry - plechovky se zbytky barev - monočlánky - autobaterie - zářivky- znečištěné 
láhve a sklo od chemikálií - zbytky přípravků na hubení škůdců a postřiky - staré kosmetické přípravky - staré léky - 
vyjeté motorové oleje - ředidla, mořidla, rozpouštědla, lepidla - plastové obaly a nádoby od škodlivin - olejem, 
vazelínou, barvami znečištěné textilie - fotochemikálie - ojeté pneumatiky - obaly od sprejů - televizory - rádia - 
ledničky - domácí elektrospotřebiče - matrace - WC mísy - umyvadla - koberce - linolea - kočárky - křesla - gauče atd. 
Přijímán nebude klasický železný šrot, stavební suť, sklo, papír, vyseparované plasty. 
Jelikož tyto sběry budou v obci organizovány každoročně 2x, není důvod, aby některé z těchto odpadů 
končily v popelnicích, kamnech anebo dokonce ve volné přírodě. Věříme, že každý z Vás, kdo takovéto 
odpady vlastní, využije této výhodné příležitosti a akce se zúčastní. 
Za přispění k ochraně životního prostředí Vám děkuje Obecní úřad a společnost Marius Pedersen a.s. 
 
 
 
 
 
 

Chcete inzerovat v našem zpravodaji? 
Příspěvky do Sudického zpravodaje 
přijímáme na OÚ v Sudicích. 
Ceník inzerce 
Velikost cena 
A4 500,00 Kč 

Chcete se podělit o Vaše zážitky, máte něco na srdci, chcete 
někomu poděkovat … ?  Vaše příspěvky můžete poslat e-mailem 
na adresu: vavrova@obec-sudice.cz, zaslat poštou na adresu: 
Obecní úřad Sudice, nám. P. Arnošta Jureczky 13, 747 25  Sudice, 
donést osobně nebo vhodit do připravené urny v prodejně TEMPO     
v Sudicích. Značka: ZPRAVODAJ 



 
 
 
 
  

 

Povoleno Ministerstvem kultury pod evidenčním číslem MK ČR E 17490. Vydává Obecní úřad Sudice 
nákladem 200 výtisků. 


